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INLEIDING
Grote keuzes met een blijvende impact op je leven worden vaak groots ge-
vierd. Of je nou een diploma haalt, gaat trouwen of kinderen krijgt, deze 
gebeurtenissen zijn allemaal omgeven door gebruiken en rituelen. Voor een 
diploma moet je examen doen, bij trouwen horen ringen en bij gezinsuitbrei-
ding hoort de ooievaar. Om nog maar te zwijgen van de speciale magazines, 
cadeauboxen en beurzen die er voor deze spannende gebeurtenissen be-
staan.

Hoe anders is dat voor een bedrijfsovername in de familie, deze levens-
keuze krijgt meestal niet de aandacht die het verdient. Het afscheid van de 
voorganger wordt misschien gevierd, maar op de volgende generatie wordt 
hooguit intern geproost. Het is net alsof je gewoon een nieuwe baan krijgt of 
ergens een voorzittersrol aanneemt. Maar in de voetsporen treden van (een 
van) je ouders en directeur en eigenaar worden van het familiebedrijf is écht 
veel en véél meer dan dat. Het is een life event!

Ik vond het heel gek dat er zo weinig verhalen te vinden waren over het wel 
en wee van de opvolger. Het enige wat ik vond, was informatie over hoe je 
een overname financieel en juridisch goed regelt. Toen mijn man en ik on-
derzochten of wij het bedrijf van mijn vader wilden overnemen, was ik juist 
erg benieuwd naar ervaringen van anderen. Mijn verhaal kun je verderop 
lezen, maar ik vond het nogal een keuze waar we voor kwamen te staan. Het 
was een levensbepalende keuze die om de intentie vraagt om dit voor de rest 
van ons werkende leven te doen. Deze keuze voelde haast net zo groot als 
kiezen voor het ouderschap of kiezen voor het huwelijk.
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In de voetsporen van je ouders treden is geen carrièremove die past in een 
rationeel uitgestippelde loopbaan. Het is omgeven door emoties, waardoor 
er veel mis kan gaan. En het gaat ook vaak mis! In het eerste hoofdstuk lees 
je meer over de schrikbarende cijfers die daarover bekend zijn. De grootste 
oorzaak die genoemd wordt, is slechte communicatie tussen familieleden. 
Wat ook opvalt, is dat het mislukken van een overname bijna nooit aan een 
slechte financiële situatie ligt. Toch krijgt de accountant bij een overdracht 
het grootste podium om alles goed te regelen. ‘Als de cijfers maar kloppen!’ 
denken de meesten. Wat de accountant doet is tastbaar, maar het gaat juist 
mis op het stuk dat niet zichtbaar is. Dat grote stuk ijsberg dat onder de wa-
terspiegel ligt.

Communiceren met familie over opvolging gaat over emoties. Daarmee om-
gaan in een zakelijke context is ook ingewikkeld. Het is de onhandigheid die 
ten grondslag ligt aan de emotionele drama’s die dan te vaak ontstaan. En 
zelfs als de overdracht zakelijk gezien is geslaagd, kan het in de familie zijn 
geëscaleerd. Aandacht voor communicatie en vertrouwen is daarom essen-
tieel! Want vertrouwen is een ander belangrijk ingrediënt van succes. Alles 
begint bij het herkennen van deze emoties. Weggedrukte frustraties, angsten 
of twijfels kunnen uiteindelijk zeer destructief zijn.

Hoewel ik heb ervaren dat er een taboe rust op het ‘gedoe’ rondom bedrijfs-
opvolging en de impact die dat heeft op de betrokken personen, lukte het 
me toch om 25 opvolgers te spreken voor dit boek. Ik ben ze daar enorm 
dankbaar voor. Helden vind ik ze! Allemaal. Van 19 van hen mocht ik het 
hele verhaal met naam en toenaam publiceren. Zonder uitzondering waren 
ze het direct eens over de noodzaak om hun verhalen te delen. Uitleg was 
niet nodig. Het probleem wordt gevoeld. Alle opvolgers kennen het. Ik weet 
nu dat de situaties en families verschillen, maar dat de problemen waar zij 
tegenaan lopen universeel te noemen zijn. In sommige verhalen zijn de na-
men en situaties gefingeerd. De voorbeelden van deze anonieme opvolgers 
gebruik ik in de teksten tussen de interviews in. In dit boek zijn de opvolgers 
altijd de kinderen, maar het boek gaat ook over opvolgers die neef, nicht of 
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op een andere manier familie zijn van de overdragende partij. Alle opvolgers 
vertellen hun eigen verhaal en daar is geen hoor en wederhoor op toegepast, 
want het gaat om hun beleving. Er zit ongeveer vier jaar tussen het eerste 
interview en het uitkomen van het boek, waardoor sommige situaties inmid-
dels veranderd kunnen zijn. Ik trek conclusies uit de interviews die ik gehou-
den heb. Het meeste in het boek is dus gebaseerd op mijn eigen onderzoek en 
anders vermeld ik de bron.

Mijn man en ik zijn uiteindelijk niet verdergegaan in het familiebedrijf dat 
overigens grote biomassaverbrandingsinstallaties maakt voor de houtver-
werkende industrie. Het was veel complexer dan we van tevoren hadden 
kunnen bedenken. De onzekerheid over het verloop van het overnamepro-
ces was voor ons te groot. In mijn verhaal vertel ik waarom wij kozen voor 
rust in ons gezin, in ons huwelijk en in de familie. Het was als het cancelen 
van een voorgenomen huwelijk, maar het heeft de onderlinge verhoudingen 
in elk geval wel goedgedaan. Het bedrijf bestaat nog steeds en er zijn andere 
familieleden in het gat gesprongen dat wij achterlieten.

Toen ik erover vertelde in mijn omgeving, was ik verbijsterd toen ik merkte 
hoeveel verhalen er rondgaan over ‘gedoe’ in andere familiebedrijven. Vaak 
waren het alleen roddels, want als ik erop doorvroeg kon niemand het hele 
verhaal vertellen. Mede omdat ikzelf nergens iets kon vinden over de emo-
tionele rollercoaster die een overname kan zijn, besloot ik om die verhalen 
zelf op te gaan halen. De meeste reeds bestaande boeken over opvolging zijn 
geschreven voor de overdrager. Dit boek is geschreven voor jou als opvolger. 
Het is bedoeld ter inspiratie en als ondersteuning bij elke fase. Het is voor 
opvolgers die voor de keuze staan om ja of nee te zeggen tegen opvolging tot 
de ervaren opvolger die alweer aan de volgende generatie denkt. Als auteur 
en opvolgerscoach is het mijn missie om overnames voortaan harmonieus te 
laten verlopen door de spreekwoordelijke ‘olifant in de kamer’ aan te kijken 
en door het erover te hebben.
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MIJN VERHAAL
Overnamekandidaat tegen wil en dank

Mijn verhaal gaat over een mislukte bedrijfsovername vanuit het perspec-
tief van de opvolger. Zakelijk gezien kan gezegd worden dat de overname is 
geslaagd. Gelukkig heeft mijn vader uiteindelijk een opvolger gevonden in 
zijn vele jaren jongere broer en dus mijn oom. Ons verhaal start in het najaar 
van 2013. Ik ben dan 36 jaar, mijn man Marc 43 en mijn vader 61. Het verhaal 
heb ik door de jaren heen meerdere keren herschreven omdat ik steeds meer 
afstand kreeg. Details vervagen en de grote lijnen blijven over. In negen jaar 
kan er veel gebeuren en gelukkig blijven we elkaar allemaal waarderen en 
de onderlinge verhoudingen zijn misschien wel beter dan ooit!

‘Het leven is mij te 
kostbaar om te leven  
in onmin en onvrede.’
Mijn eigen verhaal over opvolging vanuit mijn perspectief

We waren al 18 jaar samen toen mijn man en ik in september 2013 gingen 
trouwen. Onze zoons waren toen al 3 en 7. Of het zo is heb ik nooit gevraagd, 
maar het leek wel alsof mijn vader gedacht moet hebben dat Marc door het 
huwelijk pas echt bij de familie hoorde. Tijdens een gezellige avond in okto-
ber werd Marc namelijk op een informele manier gevraagd of hij niet de zaak 
wilde overnemen. Het was een mannenavond, dus ik was niet mee. Marc 
kwam midden in de nacht thuis en omdat ik niet kon slapen, dronken we nog 
wat. Hij vertelde wat mijn vader had gevraagd en ik was verrast en overdon-
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derd tegelijkertijd. Ik was opgelaten, maar mijn enthousiasme was niet direct 
heel groot, bovendien vond ik het een raar idee – hoewel het mijn eigen man 
betrof – dat er schoonfamilie in de zaak zou worden betrokken. Ik had vroe-
ger al vaak in het bedrijf gewerkt, dus het voelde ook om die reden wat gek 
dat het nu om Marc ging. Het technische bedrijf van mijn vader, dat al meer 
dan 100 jaar in de familie zit, is niet zomaar een willekeurig bedrijf om over 
te nemen. Hier ben ik als familielid onontkoombaar en enigszins tegen wil en 
dank ook bij betrokken, daar kan niemand omheen. Dat voelde ik direct; dit 
trok aan mij. Dit gaf bovendien een onverwachte wending aan ons gezinsle-
ven. Daarom vond ik dat we hier samen goed over na moesten denken.

Gedachtegoed en familiekapitaal
Een overname betekent, zo vond ik, ook zorg voor het gedachtegoed van mijn 
voorouders én een verantwoordelijkheid voor het familiekapitaal en heel 
veel mensen. Het bedrijf voelde als een onderdeel van mijn roots. Ik herin-
ner me nog goed hoe ik als kind doodsbang was voor het helse lawaai van de 
metaalbewerkingsmachines. Als we er op zondag waren, moest mijn vader 
me op het hart drukken dat er echt niemand was die toch zo’n machine kon 
aanzetten. Het kantoor vond ik leuker. Mijn zusje en ik vonden het fantas-
tisch om achter de bureaus plaats te nemen en elkaar te bellen. Het mooiste 
was toch wel het kopieerapparaat. Je wang platdrukken op de glasplaat, klep 
zo goed als het kon dichtdoen, ogen dichtknijpen tegen het felle licht en dan 
meelopen met het heen en weer bewegende apparaat. Wachten op de kopie 
van je hoofd en dan lachen om het resultaat. Het bedrijf is opgebouwd door 
mijn familie en een overname is niet hetzelfde als solliciteren op een nieuwe 
baan. Natuurlijk is een zakelijke blik verstandig, maar ik voelde dat dit een 
emotioneel appel op mij deed. Ik was al jaren mijn eigen weg aan het gaan en 
ineens moest ik me op een andere manier verhouden tot mijn familie.

Persoonlijke ambitie ombuigen
Ik wist op mijn 36e redelijk goed wat ik zelf wilde. Een overname was voor-
alsnog nooit aan de orde geweest, dus ik heb daar ook nooit rekening mee 
gehouden in mijn leven. Ik dacht dat mijn broertje mijn vader wel zou op-
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volgen later, maar hij vertrok als monteur in dienst van het familiebedrijf 
naar Zuid-Afrika. Daar vond hij de liefde en hij besloot te blijven. Hij woont 
daar onderhand al een jaar of vijftien. Nu mijn man ineens in beeld kwam 
als opvolger, betekende dat onherroepelijk ook iets voor mijn werk. Onder-
nemersbloed stroomt ook door mijn aderen, en ik had plannen om een eigen 
communicatiebedrijf op te zetten. Wat zou de move van mijn man betekenen 
voor mijn carrière? En kon ik mijn communicatieskills dan niet beter inzet-
ten voor de zaak? Daar zou iedereen baat bij hebben leek mij zo. De zaak, de 
familie, mijn kinderen, mijn man én ikzelf.

Praktische overweging
Het idee om mee te willen werken kwam niet zomaar. Dat idee kwam pas 
nadat mijn man mij überhaupt had overtuigd van de geweldige kans om de 
zaak over te nemen. In eerste instantie was ik daar namelijk helemaal niet 
zo enthousiast over. Ik was alleen maar bang voor een ‘copy-pastegevalletje’ 
van mijn oude thuissituatie. Vaders altijd in het buitenland, moeders thuis 
met de kinders met op den duur een scheiding tot gevolg. Ik zag de mooie kant 
van de kans ook wel, maar ik zag vooral het offer dat ik daarvoor zou moeten 
brengen. Als mijn man in de zaak zou gaan, zou hij nauwelijks nog thuis zijn 
en veel in het buitenland zitten. Hoe zou ik mijn persoonlijke ambities kun-
nen nastreven in een leven waarin ik continu opvang voor de kinderen zou 
moeten regelen omdat mijn man de helft van de tijd in het buitenland zit? Zo 
hadden we dat niet afgesproken toen we kinderen kregen en zo zag ik onze 
toekomst ook niet voor me. Dus vandaar de praktische overweging om het 
samen te gaan doen. Zo zouden we het werk veel beter kunnen afstemmen 
op onze thuissituatie. Om de gegeven kans eens goed te overwegen bezocht 
mijn man een ‘Boost Your Business-weekend’ in de Alpen. Hij kon zich hier 
in gesprek met anderen en met behulp van coaching bezinnen op de kans 
die voor hem lag. Hier besloot hij definitief dat het niet alleen zijn kans was, 
maar ónze kans. Hij wilde dit absoluut samen met mij doen. Hij is meer de 
strateeg en ik de visionair; een prima team dus. Nadat ik dit goed op me had 
laten inwerken, besloten we dat we deze kans inderdaad samen aan moesten 
grijpen. En zo zat ik dus ineens ook aan tafel.
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Familiebedrijven hangen de vuile was niet buiten. Verhalen over opvolging gaan 
over familieleden en dat ligt gevoelig. Het gevolg is dat er weinig te vinden is over 
wat opvolging door familieleden nu echt allemaal teweegbrengt. Het persoonlijke 
verhaal blijft vaak binnenskamers. Als je opvolger wordt of bent, is het fijn om te 
weten hoe anderen een overname hebben beleefd. Ruim 25 opvolgers, in verschil-
lende fases van hun carrière, voelden de noodzaak om over de emotionele kant 
van opvolging te vertellen om de volgende generaties voor te bereiden op het life 
event dat een overname is.

Zeven op de tien overnames mislukken. Onderzoek wees uit dat meer dan de helft van 
die mislukte overnames wordt veroorzaakt door slechte communicatie binnen de fa-
milie en een gebrek aan vertrouwen. De economische schade is enorm. De emotionele 
schade is echter niet in geld uit te drukken.

Dit boek is taboedoorbrekend te noemen. Naast de interviews vind je ook tips en inzich-
ten over gevoelige thema’s als talent, broers en zussen, niet meewerkende familieleden, 
belangen, loyaliteit, verwachtingen, patronen en nog veel meer gevoelige onderwer-
pen. De situaties in familiebedrijven kunnen enorm verschillen, maar de problemen 
lijken vaak overeen te komen. Met dit boek kunnen zowel opvolgers als overdragers 
werken aan een succesvolle én harmonieuze overname. 

Esther Reinders (1977, opvolgerscoach) begon haar carrière aan het 

begin van deze eeuw als journalist. In 2014 stapte ze met haar man 

in het technische bedrijf van haar vader. Opvolging bleek echter zo-

wel zakelijk als emotioneel complexer dan gedacht. Na lang wikken 

en wegen besloot het stel weer te stoppen. Esther volgde hierna een 

tweejarige coachopleiding en sindsdien heeft ze vele ondernemers 

gecoacht. Nu coacht ze opvolgers in familiebedrijven om overnames 

succesvol én harmonieus te laten verlopen. 
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‘De kracht van dit boek zit in de praktijkverhalen:  
eerlijk en openhartig. Niet gebaseerd op theorie en  
modellen, maar op verhalen en ervaringen. Een aan rader 
voor  iedereen die een overname van het familiebedrijf 
overweegt en zich daar goed op wil voorbereiden.’  
– Judith van Helvert-Beugels, Lector Familiebedrijven  
bij Hogeschool Windesheim




